
گروه اقتصادی - سازمان توسعه تجارت با اشاره به رای دیوان عدالت اداری در سال گذشته، اعلام کرده که در حال 
حاضر ممنوعیت صادرات برخی از کالاهایی که از سال ۱۳۹۷ ممنوع شده بود، از جمله تخم مرغ، جوجه یک روزه، ابریشم 
خام و غیره رفع شده است. نرگس باقری زمردی، مدیرکل دفتر سازمان توسعه تجارت، طی نامه ای به مدیر کل دفتر صادرات 
گمرک به ممنوعیت صادراتی برخی اقلام از سال ۱۳۹۷ اشاره کرده و گفته که بر اساس حکم دیوان عدالت اداری در سال 
گذشته، ممنوعیت صادراتی برخی از این اقلام حذف شده است. البته به گفته وی ممنوعیت صادراتی برخی از اقلام ذیربط 
طی مکاتباتی قبلًا مرتفع شده، اما با توجه به ضرورت التزام به آراء صادره از سوی مراجع قضایی، مراتب لغو ممنوعیت 
صادرات کالاهای مندرج در پاراگراف ســوم بخشــنامه وزارت متبوع در سال ۱۳۹۷ شامل کاغذ و کارتن بسته بندی، فیلم 
BOPP )با کد تعرفه ۳۹۲۰۲۰۲۰(، فیلم پلی اســتر شــفاف )با کد تعرفه ۳۹۲۰۶۹۹۰(، تخم مرغ خوراکی و غیرخوراکی، 
جوجه یک روزه، پیله کرم ابریشم، ابریشم خام، ضایعات ابریشم و نخ ابریشم، پشم خام و نخ و الیاف پشمی تابیده شده و 

بنابراین جهت اطلاع و ابلاغ به گمرکات اجرایی اعلام می شود.

گروه اقتصادی - وزیر صمت گفت: حمایت از صنایع کوچک در دستور کار وزارت صمت است و ما به دنبال 
احیای واحدهای راکد، مقاوم کردن صنایع و کاهش هزینه ها هستیم.

عباس علی آبادی در مراســم افتتاح همزمان ۲۰ پروژه زیرســاختی، طرح و واحد راکد احیا شده در شهرک ها و 
نواحی صنعتی کشور به مناسبت حمایت از صنایع کوچک اظهار داشت: امروز روز مبارکی برای صنایع کوچک است؛ 
کشور ما به دلیل موقعیت جغرافیایی مزایای زیادی دارد و از برخی جنبه ها هم مزیت های مثلًا کشاورزی نداریم. این 
موقعیت راهبردی باعث می شود در برخی از مناطق از ظرفیت توسعه صنعتی استفاده کنیم که پتانسیل های خوبی در 
این بخش داریم. وزیر صمت افزود: سیاست ما در وزارت صمت حمایت از صنایع کوچک است زیرا این صنایع با 
سرمایه اندک اشتغالزایی و ارزش افزوده بالایی داشته باشد همچنین صنایع کوچک، چابک هستند و با سرعت خود را 
با شرایط تطبیق می دهند. از سویی دیگر می توانند دانش محور باشند. انسان محور هم هستند در حالیکه صنایع بزرگ 
این ظرفیت را ندارند. وی ادامه داد: ۹ پروژه زیربنایی با هزینه ۱۸.۸۸ میلیارد ریال، ۷ طرح صنعتی با ۱۸.۳۵۶ میلیارد 

ریال و ۴ واحد با ۹.۲۴۵ میلیاردریال تومان افتتاح می شود که زمینه اشتغال ۷۲۳ کفر را فراهم می کند.
وزیر صمت گفت: امیدواریم بتوانیم در راهبرد وزارت صمت ضمن حمایت از این واحدها و شناســایی نقاط 
ضعف آنها، خوشه های صنعتی ایجاد کرده و زمینه را برای مقاوم کردن صنایع کوچک فراهم کنیم و از سویی دیگر 
هزینه صنایع کاهش یابد.وی با بیان اینکه مجموع حمایت وزارت صمت گسترده است، اضافه کرد: این سیاست به 
عنوان نهضت با رویکرد صنعتی در وزارت صمت در دســتور کار اســت تا هم شهرک های صنعتی را توسعه دهیم و 

هم واحدهای صنعتی راکد را احیا کنیم.

ممنوعیت صادراتی کدام کالاها لغو شده است؟

احیای شهرک های صنعتی در دستور کار وزارت صمت
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گــروه اقتصادی - وزیر اقتصاد 
گفت: بنا نداریــم از فعالان اقتصادی 
که با مشــقت و زحمــت و با وجود 
دســت اندازهای غیرطبیعی و شرایط 
تحریــم و فشــارهای دســتگاه های 
اجرایی کشور در حال فعالیت هستند 
ریالی بــه ناحق مالیات دریافت کنیم. 
ســید احســان خاندوزی در نشست 
اعضای نظام صنفی رایانه ای اســتان 
تهــران کــه در وزارت اقتصاد برگزار 
شــد ضمن تاکید بر آمادگی وزارت 
اقتصاد بــرای همکاری با ســازمان 
نظام صنفی رایانه ای کشــور و بیش از 
۶ هزار شــرکت عضو آن سازمان در 

زمینه تدوین و اجرای ضوابط مالیاتی 
اظهار داشت: این همکاری ها می تواند 
هم در حوزه مالیاتــی و هم در حوزه 
گمرکی باشــد. به عنوان مثال در زمینه 
اســتعلام قیمت های گمرکی می توان 
از خود ســازمان نظام صنفی رایانه ای 
کشور کمک گرفت اما سازمان هم باید 
مســئولیت این مورد را بپذیرد که اگر 
در آینده یک نهاد نظارتی خدشه ای بر 
ارقام و اعداد ارایه شــده وارد کند، در 
این زمینه پاسخگو باشد.خاندوزی در 
ادامه گفت: درخصوص مالیات نیز به 
همین ترتیب می توان عمل کرد و من 
از سازمان مالیاتی خواهم خواست که 

در هفته آینده جلسه مشترکی برگزار 
کنند تا فهرست و موضوعات دیگری 
که باید در کارگروه مشــترک سازمان 
نظام صنفی رایانه ای کشور و سازمان 
امور مالیاتی نهایی شــود در آن جلسه 
مورد بررسی قرار گیرد.وزیر اقتصاد در 
خصوص انتقاد یکی از اعضای حاضر 
در این نشســت در خصوص ضرایب 
بالای مالیاتی این صنعت نیز گفت: این 
موضوع هم از مواردی است که به عنوان 
یک محور باید مورد بررســی و تبادل 
نظر بین سازمان نظام صنفی رایانه ای و 
سازمان امور مالیاتی کشور قرار گیرد و 
حتما به نفع سازمان امور مالیاتی خواهد 

بود که به جــای مواجهه با چند هزار 
مودی خرد با انواع تکثرهای مختلف، 
با همــه آنها ذیل یک نمایندگی واحد 
که همین سازمان نظام صنفی یارانه ای 
اســت، تعامل کند.در طول سال های 
گذشــته بسیار تلاش شده است که از 
تشــخیص مالیاتی علی الراس فاصله 
گرفته شــود و هنوز ممیز محوری در 
پرونده های مالیاتــی رخ می دهد، اما 
رویکــرد وزارت امــور اقتصادی و 

دارایی این اســت که ایــن موارد را به 
کمترین حد ممکن برســانیم و جز در 
مــواردی که گریزی نیســت و امکان 
نظارت و تشــخیص از طریق سامانه 
وجود ندارد در بقیه موارد تاکید داریم 
که حتما تشخیص های علی الراس و 
ممیز محوری را در نظام مالیاتی حداقل 
کنیم.بنا نداریم از فعالان اقتصادی که در 
این کشور با هزار مشقت و زحمت و 
با وجود دست اندازهای غیر طبیعی و 

شرایط تحریم و فشارهای دستگاههای 
اجرایی کشور در حال فعالیت هستند 
ریالی بــه ناحق مالیات دریافت کنیم. 
وی در ادامه ســخنان خــود با تاکید 
بر آمادگــی کامــل وزارت اقتصاد و 
بازرسی این وزارتخانه برای برخورد 
با هر گونه فساد در حوزه های مالیاتی، 
گفت: خوشــبختانه بخش بزرگی از 
نظــام مالیاتی و بدنه کارشناســی این 
سازمان از سلامت، تخصص و دانش 

خوبــی برخوردار اســت اما چنانچه 
گزارش هایــی در خصوص تخلفات 
در ایــن بخش دریافــت کنیم قطعا به 
طور ویژه از سازمان امور مالیاتی کشور 
خواهم خواســت که با چنین مواردی 
برخــورد جدی کنــد. درابتدای این 
نشست که با هدف بررسی موضوعات 
مرتبط با ســامانه مودیان و پایانه های 
فروشــگاهی و در وزارت اقتصــاد 
برگزار شد، اعضای سازمان نظام صنفی 

رایانه ای کشــور برخی مشــکلات و 
چالش های فعالان اقتصادی این بخش 
به ویژه در حوزه های مالیاتی و گمرکی 

را مطرح کردند.

گروه اقتصادی - عضو کمیسیون 
صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی 
به بیان توضیحاتی درباره لزوم تدوین 
سیاســت هایی از جمله کاهش توان 
تسهیلات دهی بانک های مستنکف از 
اجرای قانون جهش تولید مسکن برای 

مجازات آنها پرداخت.
اله وردی دهقانی عضو کمیسیون 
صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی 
درباره علت عدم اعطای وام ســاخت 
مسکن از سوی بانک ها و استنکاف از 

قانون جهش تولید مسکن گفت:

متأسفانه بانک ها در زمینه اعطای 
وام مسکن در قالب قانون جهش تولید 
مســکن موفق عمل نکرده اند. مجلس 
در این قانــون بانک ها را موظف کرده 
بود که ســالانه ۲۰ درصد از اعتبارات 
خــود را صــرف اعطای وام مســکن 
کنند در حالی که بر اساس آمار منتشره 
بانک ها عملکرد خیلی ضعیفی در این 
زمینه داشته اند. وی در ادامه خاطرنشان 
کرد: برای تولید مسکن ملی بازسازی 
بافت های فرســوده دچار مشکل منابع 
هســتیم، برای اینکــه بانک ها خود را 

ملزم به اجرای این قانون بدانند نیازمند 
همکاری وزیر راه و شهرسازی رئیس 

کل بانک مرکزی و دولت هستیم.
وی در ادامه بیان کرد: دولت باید 
فکری به حال گرانی مصالح و شــرایط 
موجودی که ما در زمینه کمبود مسکن 
مخصوصاً در کلان شهرها داریم بکند تا 
هم وام های مسکن سریع پرداخت شود 

و هم اینکــه مبلغ آن به نحوی افزایش 
پیدا کند که کسی که می خواهد مسکنی 
بســازد ۵۰ درصد از اعتبار مورد نیاز را 
از طریــق منابع بانکی تأمین کند. یکی 
از پیشــنهاداتی که برای پای کار آوردن 
بانک ها به اعطای تســهیلات مسکن 
مطرح شده است کاهش توان تسهیلات 
دهی بانک هایی اســت که در زمینه وام 

مسکن کم کاری کرده اند و در مقابل با 
کاهش اعتبار این بانک ها به بانک هایی 
کــه در ایــن زمینه وام بیشــتری اعطا 
کرده اند، اعتبار بیشتری اعطا خواهد شد 
که این اقدام می تواند برای این بانک ها 
مشکل ســاز شود. این نماینده مجلس 
یازدهم ادامه داد: دولت باید بانک ها را 
ملزم کند که وام مســکن پرداخت کند 

البته از طریق مجــازات مدیرانی که از 
اجرای قانون ســرباز می زنند تا به این 
وسیله بانک ها به سمت و سوی اعطای 
تسهیلات مسکن بروند و منابعی که به 
آنها اعطا شــده را در حوزه اختصاصی 
خود هزینه کنند. متأسفانه بیشتر بانک ها 
بــه جای اینکه در ایــن زمینه وام اعطا 
کنند در حوزه های خدمات که ســود 

بیشتر و بازگشت سرمایه سریعی دارند، 
وام اعطا می کنند. این عضو کمیسیون 
صنایع و معادن مجلس افزود: امیدواریم 
که دولت و کمیســیون های مربوطه در 
مجلس به این موضوع به صورت جدی 
ورود کنند تا وام ساخت مسکن از سوی 
بانک ها پرداخت شود، معضل مسکن 
در کشــور تا حدودی کاهش پیدا کند، 

افزایش سرسام آور قیمت مسکن تغییر 
کند و به سطح متوسط نزول پیدا کند.

گروه اقتصادی - در نگاه وزارت 
راه و شهرســازی، اولویت ســاخت 
مسکن، به خاطر ســهولت بازسازی 
بافت فرسوده، نادیده گرفته شده است 
و به نظر میرســد با این نوع مواجهه با 
نیاز مسکن، شاهد تولید مسائل جدید 
خواهیــم بــود.در نــگاه وزارت راه و 
شهرسازی، اولویت ساخت مسکن، به 
خاطر سهولت بازسازی بافت فرسوده، 
نادیده گرفته شده است و به نظر می رسد 
با این نوع مواجهه با نیاز مسکن، شاهد 
تولید مسائل جدید به جای حل مسئله 
مسکن هستیم.مسکن یکی از نیازهای 
اساسی زندگی انسان است و همچنین 
یکی از مهمتریــن اهداف دولت ها در 
سراســر جهان، تأمین نیاز مسکن برای 
مردم است. اما تأمین مسکن برای مردم 
در ایران، از اهمیــت بالایی برخوردار 
است؛ علت آن را هم می توان در قبل از 
انقلاب اسلامی جست وجو کرد. کمبود 
مســکن سبب شد تا نارضایتی مردم از 
دســتگاه حاکمیتی افزایش پیدا کند و 
یکی از مطالبات عمده ی مردم در حوزه 
اقتصادی، تأمین مســکن بود. به همین 
خاطر و نیز به دلیل اهمیت این مسئله، 
پس از پیروزی انقلاب اسلامی، یکی از 
اصول قانون اساســی کشور به مسکن 
اختصاص داده شــد و اصل ۳۱ قانون 

اساسی بر تأمین متناسب با نیاز مسکن 
برای مردم، تاکید می کند.

در طی دولت های نهم و دهم، انبوه 
سازی مسکن در دستور کار دولت قرار 
گرفت و از ســال ۱۳۸۶، تحت عنوان 
مسکن مهر اجرا شد. این طرح سبب شد 
که دولت بتواند با استفاده از زمین های 
ارزان قیمت، خانه هایی با قیمت مناسب 
برای طبقــات ضعیف تر جامعه فراهم 
کند.بر اساس مســتندات ارائه شده از 
سوی وزارت راه و شهرسازی، تا انتهای 
دولت دهم که مبدع پروژه مسکن مهر 
بود، در تاریخ ۲۹ مردادماه سال ۱۳۹۲، 
از ۴.۳ میلیون واحد در نظر گرفته شده 
پروژه عظیم مسکن مهر، ۲ میلیون و ۱۲۰ 
هزار واحد مســکن روستایی در قالب 
این پروژه آغاز شــد که بر اساس آمار ۱ 
میلیون و ۶۰۰ هزار واحد از ۲ میلیون و 
۱۲۰ هزار مسکن روستایی به طور ۱۰۰ 
درصد به اتمام رسید و ۵۲۰ هزار واحد 
دیگر نیز به تأمین مالی نیاز داشــت. از 
سوی دیگر ۲ میلیون و ۱۸۰ هزار واحد 
مسکن شهری نیز به عنوان مسکن مهر 
در حال ساخت بوده که تا ۲۹ مرداد سال 
۱۳۹۲، یک میلیون و ۱۸۰ هزار واحد از 
افتتاح شده و ۱ میلیون واحد دیگر آن نیز 

پیشرفت ۷۰ درصدی داشت.
مسکننمیسازیم!

روند انبوه ســازی مسکن با تغییر 
دولــت و آغاز دولت هــای یازدهم و 
دوازدهم تغییر کرد. با آغاز به کار دولت 
یازدهم، ثبت نام مســکن مهر متوقف 
گردید و روند تکمیل پروژه ها با کندی 
مواجه شــد. آمارها نشــان می دهد که 
تا پایان دولــت دوازدهم، تا ۳۱ تیرماه 
سال ۱۴۰۰، تعداد ۳۲ هزار مسکن مهر 
روســتایی، ۴۱۴ واحــد واقع در بافت 
فرسوده و ۲۴۰ هزار مسکن مهر شهری 
مجموعــاً ۲۷۳ هزار واحد مســکونی 
باقی مانده و فروش اقساطی نشده اند. 
عملکرد دولت در زمینه مسکن علاوه 
بر ایجاد تورم ۸۰۰ درصدی در بازار این 
کالای اساسی، زمینه فشار گسترده ای بر 

مردم را فراهم کرد.
قاطعیتدراعلام،سســتی

دراقدام
در مرداد ۱۴۰۰، دولت ســیزدهم 
با وعده ساخت ۴ میلیون مسکن، روی 
کار آمد. وعــده ای مهم برای دولت از 
جهت سیاســی و همچنین، برای مردم 
از آن جهت که نتایج این هدف گذاری، 
تماماً به منافع مردم اصابت خواهد کرد. 
تحقــق این وعده دولت، در گرو اتخاذ 
سیاست های صحیح در حوزه مسکن 
و همچنین همت و اراده متولیان امر در 
این عرصه خواهد بود.اما با گذشت دو 

سال از عمر دولت سیزدهم، نه تجدید 
نظری در سیاست های نادرستِ گذشته 
شاهد هستیم و نه عزم و اراده ی جدی در 
متولیان حوزه مسکن خصوصاً وزارت 
راه و شهر ســازی. نمونه ی اخیری که 
در تأییــد این مطلب می توان ذکر کرد، 
اظهارات محمد آئینی، معاون وزیر راه و 
شهرسازی در جلسه مشترک بازآفرینی 
شــهری پایدار و شورای مسکن استان 

است.
سهولت،اولویتاست

او در این جلســه اظهار داشــت 
که بازســازی بافت های فرسوده باید 
در اولویــت قرار گیرد. نکته قابل تأمل، 
در علت این اولویت ســازی است؛ او 
در راســتای تبیین چرایی این موضوع 
اضافه کرد: اعطای مجوز احداث ســه 
واحد آپارتمان بــه ازای تخریب یک 
واحد، البته با رعایت ضوابط، بســیار 
کم زحمت تــر از آماده کــردن زمین و 

فراهم کردن زیرساخت ها است.
ایــن اظهــارات بــا وعــده و 
سیاســت های اعلامی دولت سیزدهم 
در رابطه با ســاخت ۴ میلیون مسکن 
ســازگاری ندارد. این ناسازگاری از دو 
جهت قابل بررســی است. یک اینکه 
اولویت در حل مشکل مسکن، افزایش 
ساخت وساز مسکن در راستای سیاست 

افقی سازی است. از جمله مزایای طرح 
افقی سازی مسکن می توان به سرعت 
بالای ساخت مسکن های یک طبقه به 
چندطبقه، کاهش هزینه های ســاخت 
واحد مسکونی، امکان ساخت مسکن 
بــه صورت تدریجی در خانه های یک 
طبقه، کاهــش آلودگی های محیطی، 
تعدیــل قیمــت مســکن، مطلوبیت 
اجتماعــی و تطابق آن با فرهنگ ایرانی 
و امکان ســلامی، کاهــش مخاطرات 
پدافنــدی و بلایای طبیعــی، کاهش 
آسیب های اجتماعی و امکان بازسازی 
و توسعه بسیار ساده تر واحدها در آینده 
دور اشاره نمود.دوم آنکه به بیان محمد 
آئینی، اولویت بازسازی بافت فرسوده به 
این خاطر است که این کار کم زحمت تر 
از آمــاده کردن زمیــن و فراهم کردن 
زیرساخت هاســت. این جمله با نیاز 
دولت به عزم و اراده جدی و همت بالا 
در ساخت انبوه مسکن همخوانی ندارد 
و کار تولید مسکن را با مشکل اساسی 
مواجه می کند. نتیجتاً در نگاه وزارت راه 
و شهرسازی، اولویت ساخت مسکن، به 
خاطر سهولت بازسازی بافت فرسوده، 
نادیده گرفته شده است و به نظر می رسد 
با این نوع مواجهه با نیاز مسکن، شاهد 
تولید مسائل جدید به جای حل مسئله 

مسکن هستیم.

وزیراقتصاد در نشست با اعضای نظام صنفی رایانه ای تاکید کرد:

رعایت عدالت در دریافت مالیات از فعالان اقتصادی

عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس پیشنهاد داد؛

کاهش توان تسهیلات برای مقابله با بانک هایی که وام مسکن نمی دهند

 

اقتصادی

محســن  اقتصادی-  گــروه 
علیزاده، عضو کمیســیون اقتصادی 
مجلــس درباره اقــدام مجلس مبنی 
بر ابطــال مصوبــه نــرخ خوراک 
پتروشــیمی ها و احتمال اصلاح آن 
در دولت اظهار داشت: هفته گذشته 
مجلس تصمیم اردیبهشت ماه دولت 
بــرای افزایش نرخ خــوراک صنایع 

پتروشیمی ها را مغایر با قانون دانست 
و در نهایت رییس مجلس این مصوبه 
را باطل و مغایــرت آن با قانون را به 

هیات دولت اعلام کرد. 
وی تاکید کــرد: در صورتی  که 
دولت هم اصلاحــات لازم را انجام 
ندهد حتما آن بخش از مصوبه ملغی 
و بلااثر می شــود. این امکان وجود 
دارد که دولت بــر روی نرخ ۷ هزار 
تومانی خوراک اصرار داشته باشد اما 

بــا توجه به مغایرت آن با قانون حتما 
باید مصوبه جدید را با رفع مغایرت ها 
در نظر بگیرند و اگر بنا باشد که دولت 
ایــن قیمت را اعمال کند حتما باید از 
زمــان مصوبه جدیــد اتفاق خواهد 

افتاد.  
عضو ناظر شورای عالی بورس 
دربــاره اثرگذاری این تصمیم دولت 
در بازار ســرمایه گفت: متاسفانه باید 
ما دولت این است که یک نرخ ثابت را همین تصمیم غلط خارج شد و انتظار ســرمایه ها را از بازار سرمایه به دلیل بگویم کــه بخش قابــل توجهی از 

خوراک پتروشیمی ها در نظر نگیرد و 
این نرخ با یک فرمول صحیح شناور 
باشــد و قاعدتاً باید فرمول را اصلاح 

کنند. 
علیزاده ادامه داد: در تلاش هستیم 
یک نشست مشترکی را در کمسیون 
اقتصادی با معاون اول رییس جمهور 
و اعضای کمسیون اقتصادی دولت و 
برخی از فعالان بازار سرمایه برگزار 
کنیــم تا بتوانیم دولــت را قانع کنیم 
که نرخ خــوراک را از این عددی که 
مصوبه در نظر گرفته اند کاهش دهند، 
اما تا کنون تــلاش ما برای برگزاری 
این نشست مشترک نتیجه ای نداشت 

و این هماهنگی با دولت انجام نشد.
عضو کمیسیون اقتصادی مجلس 
افزود: معتقدیم تنهــا مزیت رقابتی 
شرکت های بورسی و شرکت  صنایع 
پتروشــیمی ها در مقایسه با سایر رقبا 
در منطقه و کشورهای حاشیه خلیج 
فارس به ویژه در بخش تولید متانول 
همین نرخ خوراک اســت که نرخی 
را هم که مجلس پیشنهاد می دهد هم 

ارزان نیست. 
وی بــا بیان اینکــه نرخی که ما 
پیشنهاد می دهیم برابر با نرخ خوراکی 
اســت که در سایر کشورها به صنایع 
پتروشیمی ها اختصاص پیدا می کند، 
گفت: اگر فرمول اصلاح شود به طور 
اثرگذاری آن را رقابت های منطقه ای 
خواهیــم دید و به دنبال آن اثر خوبی 
در بازار سرمایه و سایر نمادها خواهد 
داشت و عقب رفتی که بازار سرمایه 
در ماه های گذشته داشت را می توان 

جبران کرد.
عضو شــورای عالــی بورس 
درباره میزان خروج سرمایه از بورس 
در این مدت تاکید کرد: با این تصمیم 
غلط دولت در این مدت کوتاه حدود 
۱۵۰ هزار میلیارد تومان ســرمایه از 
بورس خارج شد این درحالی است 
که مابه التفاوت نرخ ۵ تا ۷ هزار تومان 
برای همه یک سال تولید این صنایع 
بیش از ۵۰ هزار میلیارد تومان نمی شد 
و چند برابر ایــن قیمت باعث زیان 

بازار سرمایه شد.

علیزاده عضو شورای عالی بورس مطرح کرد :

خروج ١۵٠هزار میلیارد تومان 
از بورس با تصمیم اشتباه دولت

عضو ناظر شورای عالی بورس گفت: با تصمیم غلط دولت درباره نرخ خوراک پتروشیمی ها در این مدت کوتاه 
حدود ١۵٠ هزار میلیارد تومان سرمایه از بورس خارج شد این درحالی است که مابه التفاوت نرخ ۵ تا ٧ هزار تومان برای 
همه یک سال تولید این صنایع بیش از ۵٠ هزار میلیارد تومان نمی شد و چند برابر این قیمت باعث زیان بازار سرمایه شد.

گروه اقتصادی -  به دنبال مطرح 
شــدن موضوع تجمیع کارت های 
بانکــی شــهروندان در کارت  ملی 
هوشــمند اخیرا تفاهم نامه ای میان 
یک بانک و سازمان ثبت احوال امضا 
شده است که شهروندان از این طریق 
بتوانند به زودی از کارت ملی خود به 

عنوان کارت بانکی نیز استفاده کنند.
کارت ملی هوشمند، مجموعه ای 
از اطلاعات فردی، هویتی و زیستی را 
در خــود دارد و به علت تدابیر امنیتی 
ویژه، به راحتی قابل جعل نیســت. 
همچنین کارت  شناسایی ملی )از نوع 
الکترونیکی( مزایای بسیاری از جمله 
فراهم شدن امکان امضای دیجیتالی 
و همچنین تصدیــق هویت افراد به 

شکلی مطمئن تر را به همراه دارد.  
ملی  هوشــمند  کارت هــای 
می توانــد به عنوان یــک کلید ورود 
مناســب برای کاربردهایــی مانند 
هدفمنــد کردن یارانه ها، ســلامت 

الکترونیکی و کاربردهای انتخابات 
و ســایر خدمات شــهروندی مورد 
استفاده قرار گیرد و با ارائه سه کاربرد 
اصلی »شناسایی«، »تصدیق هویت« و 
»امضای دیجیتال« این امکان را فراهم 
می کند تا بتوان از آن به عنوان یک ابزار 

چندکاره استفاده کرد.
برای همین چند ســالی است 
که موضوع تجمیع ســایر کارت ها 
در کارت ملی هوشــمند مطرح شده 
اســت؛ درواقع مسئولان بر این باور 
بودند که ارائه کارت های هوشــمند 
متعدد توسط دستگاه ها به مردم باعث 
هدررفت بودجه کشــور می شود و 
حتــی در برخی موارد یک نهاد چند 
کارت هوشــمند صــادر می کند و 
قدرت تجمیع خدمــات را در خود 
نــدارد و درنهایت نتیجــه این اقدام 
سردرگمی بیشتر مردم در مراجعات 

اداری است.
کارشناســان حوزه بانکداری 

الکترونیکی در این زمینه معتقدند این 
اتفاق در دو قالب امکان تکنولوژیکی 
و امکان اجرایی قابل بررســی است 
که به لحاظ تکنولوژیکی این امکان 
وجود دارد کــه یک کارت هم برای 
احراز هویت و هم برای دیگر مسائل 
بانکی یــا خدماتی مورد اســتفاده 
قــرار بگیرد. در واقــع می توان تمام 
کارت های فعلی که در دســت مردم 
اســت اعم از کارت های مغناطیسی 
و هوشــمند را در تنهــا یک کارت 

هوشمند تجمیع کرد.
آنها تأکید کردنــد اما به لحاظ 
اجرایــی واقعیت این اســت که هر 
کدام از این کارت هــای موجود در 
دســت مردم، متعلق به یک سازمان 
یا شــرکت خاص اســت و در حال 
حاضر مدیریت یکپارچه ای که بتوان 

از طریق آن تجمیع کارت ها را انجام 
داد، فعلا در کشــور وجــود ندارد. 
هنگامــی که همــه کارت ها در یک 
کارت تجمیع شــوند، زمانی مشکل 
به وجــود می آید که صاحب کارت، 
کارتش را گم کند. او برای سوزاندن 
و صــدور دوبــاره کارت باید با تک  
تک ســازمان هایی که در آن کارت 
خدماتی ارائه می دهند، تماس برقرار 
کــرده، مراحل اداری را طی و تاییدیه 
بگیرد. اما در عین حال یک پیشخوان 
واحد می تواند این مساله را حل کند، 
به این صورت که بــه همه ارگان ها 
اعلام کند که فلان شهروند کارتش را 
گم کرده و درخواست صدور دوباره 
کارت را انجام دهد.برخی دیگر هم 
معتقدند کارت های هوشــمند ملی 
به لحاظ فنی در ســطحی هستند که 

بتوانند همه کارت ها را در خود جای 
دهنــد، اما برای تجمیع کارت ها این 
کافی نیســت، چرا که از نظر عملی 
هر ســازمان یا بانکی از فرآیندهایی 
برای صدور و احراز هویت کاربران 
خود استفاده می کند که روند طولانی 
را برای خــود دارد. اما نکته منفی آن 
همانگونه که پیشــتر به آن اشاره شد، 
از دست رفتن یکباره اطلاعات هنگام 
مفقود شــدن کارت شهروند است 
کــه باید برای دریافــت مجوز روند 
اداری طولانی سازمان های مختلف 

صادرکننده کارت ها را طی کند.
 بانک مرکزی هر از چند گاهی 
نسبت به اجاره حساب یا کارت های 
بانکی به افراد غیر هشــدار می دهد؛ 
رییس پلیس فتای پایتخت هم هشدار 
داده کــه به هیچ عنوان کارت خود را 

در اختیار افــراد دیگری قرار ندهند 
و توجه داشــته باشند که در صورت 
اجــاره کارت بانکی خود در جرائم 
مجرمانه ای که با آن کارت انجام شود، 
سهیم خواهند بود. بر این اساس پلیس 
هم در کنار هشــدار نسبت به اجاره 
کارت های بانکی، راهکاری را برای 
مقابلــه با این اقدام ارائه و اعلام کرده 
بود که نظام بانکی و صدور کارت های 
بانکی باید به سمت وسویی برود که 
در نهایت هر فــردی بتواند با کارت 
ملی خود به عنوان کارت بانکی خرید 

کند.  
در نتیجــه کارت ملی می تواند 
کار کارت بانکــی را انجام دهد. این 
پیشنهاد به نظام بانکی و جزو مطالباتی 
بوده اســت تا موضــوع کارت های 
بانکی سر و سامان داده شود و بخشی 

از بستر جرم از بین برود.
درنهایــت با همه اما و اگرهایی 
که درباره این موضوع وجود داشت 
اخیــرا با امضای تفاهم نامه همکاری 
مشــترک میان ســازمان ثبت احوال 
کشور و بانک ملی جمهوری اسلامی 
ایران تجمیع کارت های خدماتی در 
کارت ملی هوشــمند کلید خورد. از 
موضوعات این تفاهم نامه می توان به 
تبادل اطلاعات برای عملیاتی شدن 
کارت هوشــمند ملی به جای کارت 
بانکی و طراحی و تولید ســلول های 
متناظر از جمله ســرویس تطبیق اثر 
انگشــت کارت ملی، بهــره برداری 
بانک از سامانه استعلام الکترونیکی 
هویت انفرادی، استعلام نشانی افراد 
و سامانه پایگاه سببی و نسبی و تدوین 
و ارائه کســب و کار مبتنی بر احراز 

هویت غیر حضوری اشاره کرد.
در این راســتا از ســوی بانک 
طرف تفاهم نامه اعلام شــده بحث 

کارت ملــی هوشــمند یکــی از 
دغدغه های ســال های گذشته بوده 
با تدبیر سازمان ثبت احوال چاپخانه 
بانــک ملی چــاپ کارت های ملی 
هوشمند را در دستور کار قرار داده تا 
به عنوان دستگاه همکار این خدمات 
را به شــهروندان ارائه کند. همچنین 
ســرمایه گذاری در پروژه های آتی و 
مشترک در بحث های هویتی و سببی 
نســبی به صورت مشترک با سازمان 
ثبت احوال انجام خواهد شــد تا در 
جهت تحقق دولت الکترونیک گام 
موثری را برداشته شود. بنابراین با این 
اقــدام و امضای تفاهم نامه همکاری 
مشــترک میان سازمان ثبت احوال و 
بانک ملی جمهوری اسلامی ایران و 
آغاز تجمیع  کارت های خدماتی در 
کارت ملی هوشمند این انتظار وجود 
دارد که شهروندان از این طریق بتوانند 
از کارت ملی خود در آینده به عنوان 

کارت بانکی استفاده کنند.

تجمیع کارت های بانکی به کجا رسید؟

بااینتصمیمغلطدولتدراینمدتکوتاهحدود١۵٠هزارمیلیاردتومانسرمایهازبورسخارج
شدایندرحالیاستکهمابهالتفاوتنرخ۵تا٧هزارتومانبرایهمهیکسالتولیداینصنایع
بیشاز۵٠هزارمیلیاردتوماننمیشــدوچندبرابراینقیمتباعثزیانبازارسرمایهشد.

اسحـق ارزانـی

بازسازی پر مسئله  بافت فرسوده!

تماس:٠٧644424999تحریریه:٠934٧68۵84١
واتساپ:٠934٧68٠٧١4اینستاگرام: eghtesadkish@        تلگرام:٠934٧68٠٧١4

روزنامهاقتصادکیش

سه شنبه 24 مرداد 1402، 28 محرم1445 ،15 آگوست2023، شماره 4276


